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Gauzak hobetu dira batzuek borrokan 
jotake jardun dutelako" 

Urruti samar geratzen da 1979ko azaroa hura. Nola ikus-
ten duzu gaurko egunetik une hura, zerk bultzatu zin-
tuzten EHE izeneko talde haien sorrerara? 

Egoera bitxia zen eta euskara eta Euskal Herriarekiko 
esperantza handiak bizi izan ziren aurreko urteetan. Hiz-
kuntz eremuan "la solución es el bilingüismo", "sistema-
ren barruan egin liteke zerbait", eta horrelakoak indarrez 
entzuten ziren, baina aldi berean oso abstraktoak ziren. 
Jendea baikor zegoen. Baina euskarari zegokionez behin-
tzat, euskaltzale asko berehala konturatu ginen egoerak 
beretsu jarraitzen zuela. Desilusio horretatik sortu ziren 
EHE taldeak, hitz egiteko eta teorizatzeko baino, euskara-
ren aldeko ekintzan oinarrituak. 
Aurretxotik ESBn zeuden eta han ere euskararengatik 
ere arazoak izan zenituen,ez? 

Bai, ESBn ere, orduko alderdi abertzale gehienetan be-
zala, euskara kontu formala zen. Nik alderdiaren zuzen-
daritzak euskalduna izan behar zuela uste nuen eta jarri 
ere horretarako bi urteko epea jarri zen. Baina ez zen pla-
nik egin eta denbora pasata nik gutun bat bidali nion zu-
zendaritzari, honen guztiaren ondorioz 190 pertsona kan-
poratuak izan ginen. 
Orduan, geroago bezala, euskararen alderdia egiteko 
tentaziorik ere izan zen. 

Bai, asko bero-bero atera ginen ESBtik baina zentzu ho-
rretan alderdi guztiak berdinak zirela ikusi genuen. Gure 
benetako lana euskararen aldeko herri mugimendua erai-
kitzea zela konturatu ginen, definizio politiko zehatz ga-
bekoa, nahiz eta hango askok bagenuen kolorerik. 
Zein da hasierako urte haietako zure oroitzapen indar-
tsuenetakoa? 

Gure kemena eta aktibismoa, batez ere. Ez genuen talde 
po litikoa izan nahi,ezta teorizatzailea ere, praktikan oina-
rritutako taldea baizik; herriz herri jardun genuen azal-
tzen hemen bi hizkuntza zirela, bata bestearen menpe, eta 
horrela jarraituz gero pikutara gindoazela. Hitzaldiak, 
okupazioak, manifestazioak... baina gure jardun nagusia 
pintadak eta ezabaketak egitea zen, atera autoarekin eta jo 
eta su. Oso ospe txarra hartu genuen, dena zikintzen ge-
nuela, hori ez zela euskara laguntzea eta horrelakoak sarri 
entzuten genituen. Garai haietako gauzarik garrantzitsue-
netakoa jendearen ilusioa zen eta horregatik gure manifes-
tazioetara kolore guztietako milaka pertsona hurbiltzen 
ziren. 
Aipatuko al didazu zuretzat bitxia izan zen ekintza ho-
rietakoren bat? 

Donostiako Radio Nacionaleko okupazioa 1981eko 
otsailaren 22an, "Tejerazo"aren bezperan. 60 bat pertsona 
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sartu ginen eta komunikatu bat irakurri arte bertan gera-
tuko ginela esan genien. Polizia etorri zen eta, gure burua 
ekintzaren arduradun gisa aurkeztu genuenez, poliziak 
Luis Mari Mujika eta biok atxilotu gintuen. Erdaraz dekla-
ratzeko asmorik ez genuenez, Ramon Labaieni etortzea es-
katu genion eta etorri eta itzulpen lanak egin zituen. 
EHEri hasieratik egotzi izan zaio HBren satelite izateaz. 

EHEn bazegoen politikatik etorritako jendea, ESBkoak 
nagusiki, baina batez ere kultura munduko jendea zen eta, 
oro har, alderdi politikoen kontrakoak ginen; areago ESB-
tik etorritakook, mundu horretan ibilita gertuagotik eza-
gutzen genuen-eta. Dena den, EHEk alderdietatik albora 
geratu nahi bazuen ere, jakin bazekien bere lana politikoa 
ere bazela. Egia da jende gehiena ezker abertzalekoa gi-
nela, baina HB edo KA Seko jendeak hori kontrolatu beha-
rra zegoela pentsatzen zuen, horrelako talde bat ezin zela 
noraezean ibili. Orduan bi aukera na gusi zeuden: PNV eta 
instituzioena, eta HBrena, eta jende gehiena HBren joera-
koa zenez, harenganatz tira genuen, baina euskararen 
kontuetan haiek ere oso gogor kritikatzen genituen eta 
arazoak ere sortu ziren. 
Orduko alderdien gogoeta berezirik? 

Garai hartan euskara ez zen alderdien lehen mailako 
gaia, ezta HBn ere, ez zegoen integratua abertzaleen mugi-
menduan. Esate baterako, oso ohizkoa zen ekitaldi edo bi-
lera bateratuetan "oye perdona, pero es que se nos ha olvi-
dado la traducción en euskara" entzutea. 
Euskararen normalizazioan presio egiteko sortu zenuten 
EHE, gaur egun nola ikusten duzu prozesu hori? 

Aurrerakuntza handiak egin dira eta euskarak aurrera 
egin du euskal mugimenduan, inoiz baino euskaldunagoa 
da. Hau ikusteko nahikoa da EAJren gerra aurreko "Euz-
kadi" aldizkaria ikustea, ez zekarren ezer euskaraz. Eus-
kaltzaindiaren bilerak eurak ere 50. hamarkadan erdaraz 

egiten ziren, Julio Urkijok ez baitzekien euskaraz; hil ze-
nean, Krutwigek "orain bilerak euskaraz egin ahal izango 
ditugu" esan zuen, eta zorotzat hartu zuten. Duela 40-50 
urte euskara galdutzat eman zitekeen eta gaur egun ez, 
esan daiteke segurtatua dugula, edo behintzat ezin dai-
teke horren errez esan desagertuko denik. 
Eta EHEren urte hauetako garapena nola ikusten duzu 
orain? 

Beno, nik aspaldi utzi nuen, baina beharbada gehiago 
burokratizatu dira, txosten asko, manifestazio handirik 
ez... Egia da, halaber, egoera hobetu egin dela eta horrek 
hasiera bateko grina kentzen diola, gauzak lasaitu egiten 
direla. Dena den, hemen gauzak hobetu dira batzuek bo-
rrokan jotake jardun dutelako. 
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